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СОВРЕМЕННАЯ МОДЕЛЬ ОЦЕНКИ ЭФФЕКТИВНОСТИ СИСТЕМЫ 

ФИНАНСОВОГО МОНИТОРИНГА В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ 

 

Аннотация. Система финансового мониторинга играет весомую роль в минимизации 

рисков финансовой безопасности как государства в целом, так предприятий и граждан. В 

Российской Федерации выстроена многоуровневая национальная система финансового 

мониторинга, каждому структурному элементу которой соответствует цель, определенная 

методологией Группы разработки финансовых мер борьбы с отмыванием денег (ФАТФ). В 

статье логически выстраивается соответствие структурных элементов национальной 

системы финансового мониторинга и целей, в соответствии с которой каскадируются 

непосредственные результаты и определяется порядок измерения эффективности их 

достижения.  

Ключевые слова: риск, финансовый мониторинг, эффективность, непосредственные 

результаты, риск-ориентированный подход. 
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A MODERN MODEL FOR EVALUATING THE EFFECTIVENESS  

OF THE FINANCIAL MONITORING SYSTEM IN THE RUSSIAN 

FEDERATION 

 
Abstract. The financial monitoring system plays a significant role in minimizing the risks of 

financial security for the state as a whole, as well as enterprises and citizens. The Russian Federation 

has built a multi-level national financial monitoring system, each structural element of which 

corresponds to a goal defined by the methodology of the Financial Action Task Force on Money 

Laundering (FATF). The article logically builds the correspondence of the structural elements of the 

national financial monitoring system and the goals, according to which the immediate results are 

cascaded and the procedure for measuring the effectiveness of their achievement is determined. 

Keywords: risk, financial monitoring, efficiency, immediate results, risk-based approach. 
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НАЛОГОВАЯ ОПТИМИЗАЦИЯ И ЕЁ ИНСТРУМЕНТАРИЙ 

 

Аннотация. Налоговое законодательство России предлагает экономическим 

субъектам множество способов оптимизации налогообложения. Однако зачастую эти 

возможности еще недостаточно используются и просто игнорируются. В статье раскрыты 

содержание налоговой оптимизации и основополагающие допущения, которых нужно 

придерживаться при выборе стратегии в сфере налогообложения, описаны инструменты 

налоговой оптимизации, выявлены риски и негативные последствия, которые могут 

сопровождать налоговую оптимизацию.  

Ключевые слова: налоги, налогообложение, оптимизация, налоговая оптимизация. 
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TAX OPTIMIZATION AND ITS TOOLS 

 

Abstract. The tax legislation of Russia offers economic entities many ways to optimize taxation. 

However, these opportunities are often underutilized and simply ignored. The article reveals the content 

of tax optimization and the underlying assumptions that should be adhered to when choosing a strategy 

in the field of taxation, describes the tools of tax optimization, identifies the risks and negative 

consequences that may accompany tax optimization. 
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ОЦЕНКА СБАЛАНСИРОВАННОСТИ БЮДЖЕТА РЕГИОНА 

 

Аннотация. Показатели финансовой устойчивости бюджета, а также обеспечения 

сбалансированности бюджета определяют уровень бюджетной безопасности региона. 

В статье показана роль бюджета в развитии региона, выделены параметры 

регионального бюджета, проанализированы показатели формирования и использования 

бюджетных средств на примере конкретного региона Центрального федерального округа – 

Орловской области.  

Сделан вывод, что для комплексной оценки регионального бюджета с точки зрения 

исполнения запланированных бюджетных обязательств, финансовой автономии и 

сбалансированности, необходимо использовать систему показателей. Анализ показателей 

позволил определить тип финансовой устойчивости бюджета региона, выделить факторы, 

которые повлияли на изменение показателей, сформулировать предложение о необходимости 

более глубокого анализа с учетом макроэкономических факторов. 

Ключевые слова: бюджет, доходы бюджета, расходы бюджета, сбалансированность 

бюджета, автономия, регион. 
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Abstract. Indicators of financial stability of the budget, as well as ensuring budget balance, 

determine the level of budgetary security in the region. 

The article shows the role of the budget in the development of the region, highlights the 

parameters of the regional budget, analyzes the indicators of the formation and use of budgetary funds 

on the example of a specific region of the Central Federal District – the Orel region. 

It is concluded that for a comprehensive assessment of the regional budget in terms of 

fulfillment of planned budget obligations, financial autonomy and balance, it is necessary to use a 

system of indicators. The analysis of the indicators made it possible to determine the type of financial 

stability of the regional budget, identify the factors that influenced the change in indicators, and 

formulate a proposal on the need for a more in-depth analysis taking into account macroeconomic 

factors. 

Keywords: budget, budget revenues, budget expenditures, budget balance, autonomy, region. 
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АНАЛИЗ ДИФФЕРЕНЦИАЦИИ РЕГИОНОВ РФ ПО УРОВНЮ 

ОБЕСПЕЧЕННОСТИ ТРУДОВЫМИ РЕСУРСАМИ 

ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКИХ СТРУКТУР 

 

Аннотация. Российские регионы характеризуются значительными отличиями в 

области развития предпринимательства по ряду признаков, среди которых отмечается 

неоднородность в обеспечении деятельности субъектов малого и среднего бизнеса трудовыми 

ресурсами. В исследовании обозначена роль трудовых ресурсов в стратегическом развитии 

предпринимательских структур.  

В статье рассмотрена динамика основных показателей, характеризующих степень 

обеспеченности трудовыми ресурсами субъектов малого и среднего предпринимательства, а 

также представлены результаты оценки трудовых ресурсов предпринимательских структур 

микро-, малого и среднего бизнеса в РФ, что позволило сделать вывод об уровне 

дифференциации регионов в области развития предпринимательства.  

Ключевые слова: предпринимательство, предпринимательские структуры, трудовые 

ресурсы, персонал. 
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Abstract. Russian regions are characterized by significant differences in the field of 

entrepreneurship development in a number of ways, among which there is also a heterogeneity in 

providing the activities of small and medium-sized businesses with labor resources. The study identifies 

the role of labor resources in the strategic development of business structures.  

The article examines the dynamics of the main indicators characterizing the degree of 

availability of labor resources of small and medium-sized businesses, and also presents the results of 

the assessment of labor resources of micro, small and medium-sized businesses in the Russian 

Federation, which allowed us to conclude about the level of differentiation of regions in the field of 

entrepreneurship development. 

Keywords: entrepreneurship, business structures, labor resources, personnel. 
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ИССЛЕДОВАНИЕ ПРИНЦИПОВ ЭКОЛОГИЗАЦИИ БИЗНЕСА  

В РАМКАХ УСТОЙЧИВОГО РАЗВИТИЯ РЕГИОНОВ 

 

Аннотация. В статье рассмотрены основные подходы к реализации концепции 

экологического менеджмента в России, уровни реализации политики в области                               

охраны окружающей среды, тенденции развития экологического менеджмента, 

государственная политика в области охраны окружающей среды, а также                       

формирования эффективной системы управления отходами и развития безотходного 

производства. 

Ключевые слова: экологизация бизнеса, экологический менеджмент, устойчивое 

развитие, безотходное производство, система управления отходами. 
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Abstract. The article discusses the main approaches to the implementation of the concept of 

environmental management in Russia, the levels of implementation of environmental policy, trends in 

the development of environmental management, state policy in the field of environmental protection, as 

well as the formation of an effective waste management system and the development of waste-free 

production. 

Keywords: greening of business, environmental management, sustainable development, waste-

free production, waste management system. 
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КОРПОРАТИВНОЕ ПЛАНИРОВАНИЕ И КОНТРОЛЬ 

 

Аннотация. Планирование и контроль являются слагаемыми корпоративного 

управления, которые вместе тесно взаимодействуя, представляют собой контроллинг. 

Органический симбиоз планирования и контроля позволяет проверить, достигнуты ли 

поставленные собственником бизнеса цели и задачи, например, увеличение оборота и 

стоимости компании, обеспечение достаточной ликвидности для обслуживания дебиторской 

задолженности, опережающий рост доходов над расходами и т.д. Кроме того, инструменты 

контроллинга позволяют выяснить причины отклонений от запланированных целей.  

В статье рассмотрены корпоративное планирование и контроль как слагаемые 

корпоративного управления, раскрыты сущность корпоративного планирования, его цель, 

функции, принципы и этапы, выявлены существующие на практике проблемы в корпоративном 

планировании и контроле. 

Ключевые слова: корпоративное управление, планирование, корпоративное 

планирование, контроль, контроллинг. 
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CORPORATE PLANNING AND CONTROL 

 

Abstract. Planning and control are the components of corporate governance, which together 

closely interact to constitute controlling. The organic symbiosis of planning and control makes it 

possible to check whether the goals and objectives set by the business owner have been achieved, for 

example, increasing the turnover and value of the company, ensuring sufficient liquidity to service 

receivables, outstripping growth of revenues over expenses, etc. In addition, controlling tools allow to 

find out the reasons for deviations from the planned goals.  

The article considers corporate planning and control as components of corporate governance, 

reveals the essence of corporate planning, its purpose, functions, principles and stages, reveals the 

existing practical problems in corporate planning and control. 

Keywords: corporate governance, planning, corporate planning, control, controlling, 

controlling. 
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ИЗУЧЕНИЕ ВЛИЯНИЯ ВОВЛЕЧЕННОСТИ В КОРЕЙСКУЮ 

КУЛЬТУРУ НА ПОТРЕБИТЕЛЬСКОЕ ПОВЕДЕНИЕ РОССИЙСКОЙ 

МОЛОДЕЖИ 

 

Аннотация. В статье рассматриваются особенности влияния вовлеченности фанатов 

корейской культуры на их потребительское поведение. В качестве основных проблем, 

поставленных в рамках данного исследования, изучаем влияние различной степени 

вовлеченности молодых людей в России в корейскую культуру с точки зрения формирования                                    

их потребительских предпочтений. С этой целью рассматриваем четыре основных 

потребителских категории, на которые активно влияют тренды корейской культуры в России.  

Анализ данных четырех категорий подкреплен методом фокус-групп и глубинными 

интервью, проведенным среди фанатов корейской культуры, исходя из которого сделаны 

выводы относительно влияния степени вовлеченности в корейскую культуру на 

потребительское поведение с построением Customer Journey Map (CJM) фаната корейской 

культуры. 

Ключевые слова: потребительское поведение, корейская волна, корейская культура, 

customer journey map, исследования аудитории, вовлеченность потребителей. 
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STUDYING THE INFLUENCE OF INVOLVEMENT IN KOREAN 

CULTURE ON THE CONSUMER BEHAVIOR OF RUSSIAN YOUTH 

 

Abstract. The article discusses the features of the influence of the involvement of fans of 

Korean culture on their consumer behavior. As the main problems posed in the framework of this study, 

we study the impact of varying degrees of involvement of young people in Russia in Korean culture in 

terms of the formation of their consumer preferences. To this end, we consider four main consumer 

categories that are actively influenced by the trends of Korean culture in Russia.  

The analysis of these four categories is supported by a focus group method and in-depth 

interviews conducted among fans of Korean culture, based on which conclusions are drawn regarding 

the influence of the degree of involvement in Korean culture on consumer behavior with the 

construction of a Customer Journey Map (CJM) of a fan of Korean culture. 

Keywords: consumer behavior, Korean Wave, Korean culture, customer journey map, 

audience research, consumer engagement. 
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ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ ФОРМИРОВАНИЯ МОДЕЛИ БРЕНДА 

ВУЗА В УСЛОВИЯХ ЦИФРОВОЙ ЭКОНОМИКИ 

 

Аннотация. Статья посвящена определению элементов бренда вуза. Автором 

рассматриваются два вида активов, которые лежат в основе бренда вуза: материальные и 

нематериальные. Цель исследования заключается в формировании теоретической основы 

модели формирования бренда вуза, модели капитализации бренда вуза. Среди теоретических 

методов были выбраны аналогия, анализ, синтез и др. Эмпирическим методом настоящего 

исследования был выбран критический анализ литературы.  

Была проведена аналитика взглядов отечественных и зарубежных специалистов по 

вопросу формирования бренда вуза, активов вуза, а также ключевых ресурсов, лежащих в 

основе бренда вуза. В результате проведенного исследования был сформирован перечень 

возможных элементов, составляющих бренд вуза, сформулировано авторское определение 

бренда вуза.  

Практическое применение полученных результатов может осуществляться в рамках 

работы над брендом вуза и его капитализацией. В контексте данного исследования необходимо 

отметить, что будущие исследования автора в рамках формирования модели бренда вуза 

будут учитывать текущие условия цифровой экономики. Ряд элементов бренда вуза будет 

рассмотрен с точки зрения digital-аспектов, участвующих в его создании и продвижении. 

Ключевые слова: вуз, бренд, бренд вуза, капитал вуза, ресурсы вуза, социальная 

инфраструктура вуза, материально-техническое оснащение вуза, имидж вуза, корпоративная 

культура вуза, профессорско-преподавательский состав. 
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THEORETICAL ASPECTS OF THE FORMATION OF THE UNIVERSITY 

BRAND MODEL IN THE DIGITAL ECONOMY 

 

Abstract. The article is devoted to the definition of the elements of the university brand. The 

author considers two types of assets that underlie the brand of the university: tangible and intangible. 

The purpose of the study is to form the theoretical basis of the university brand formation model, the 

university brand capitalization model. Among the theoretical methods were chosen: analogy, analysis, 

synthesis, etc. The empirical method of the present study was a critical analysis of the literature.  
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The analysis of the views of domestic and foreign experts on the formation of the brand of the 

university, the assets of the university, as well as the key resources underlying the brand of the 

university was carried out. As a result of the conducted research, a list of possible elements that make 

up the brand of the university was formed, the author's definition of the brand of the university was 

formulated. 

Practical application of the obtained results can be carried out within the framework of work 

on the brand of the university and its capitalization. In the context of this study, it should be noted that 

the author's future research within the framework of the formation of the brand model of the university 

will take into account the current conditions of the digital economy. A number of elements of the 

university's brand will be considered from the point of view of digital aspects involved in its creation 

and promotion. 

Keywords: the university, the brand, the brand of the university, the capital of the university, 

the resources of the university, the social infrastructure of the university, the material and technical 

equipment of the university, the image of the university, the corporate culture of the university, the 

teaching staff. 
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ИЗМЕНЕНИЕ ЭФФЕКТИВНОСТИ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ ПРЕДПРИЯТИЯ 

ПРОМЫШЛЕННОСТИ НА МЕЖДУНАРОДНОМ ФИНАНСОВОМ 

РЫНКЕ В УСЛОВИЯХ ЦИФРОВОЙ ЭКОНОМИКИ  

 

Аннотация. В статье изучается значение эффективности деятельности 

промышленного предприятия на рынке. Особое внимание уделяется изменению эффективности 

функционирования промышленного предприятия при воздействии внешних и внутренних 

факторов. Также акцентируется внимание на повышении эффективности деятельности 

предприятия промышленности в условиях цифровой экономики. 

Ключевые слова: эффективность деятельности, факторы изменения эффективности, 

цифровая экономика, международный финансовый рынок. 
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INDUSTRIAL ENTERPRISE ACTIVITY EFFECTIVENESS’ CHANGES  

IN THE INTERNATIONAL FINANCIAL MARKET OF THE DIGITAL 

ECONOMY’S CONDITIONS  

 

Abstract. It is studied meaning of industrial enterprise activity effectiveness in the market in 

the article. Special attention is paid to industrial enterprise activity effectiveness’ changes in the 

external and internal factors impact. Also attention is focused on industrial enterprise activity 

effectiveness’ increasing in the digital economy’s conditions. 

Keywords: activities effectiveness, effectiveness factors changes, digital economy, international 

financial market.  
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МЕТОДЫ ОПРЕДЕЛЕНИЯ СТРАТЕГИЙ МЕЖДУНАРОДНЫХ 

АВТОМОБИЛЬНЫХ КОМПАНИЙ В УСЛОВИЯХ ПЕРЕХОДА  

НА ПРОИЗВОДСТВО ЭЛЕКТРОМОБИЛЕЙ  

 

Аннотация. Статья посвящена теме электротранспорта. В статье посредством 

анализа, сравнения, метода экспертных оценок, графического метода рассмотрены стратегии 

международных автомобильных компаний в условиях перехода на производство 

электромобилей с примерами отдельных автомобильных компаний.  

В статье выделены понятие и виды электрического транспорта, обозначены 

выгодность эксплуатации электрического транспорта в сравнении с автомобилем, 

работающем только на дизеле и бензине, описаны современные проблемы развития 

электротранспорта. На основе раскрытия темы электротранспорта сделаны                               

выводы о плюсах и минусах ввода в действие электромобилей, рассмотрены стратегии их 

внедрения. 

Ключевые слова: электротранспорт, электромобили, внедрение, автомобильные 

компании, методы, стратегии. 
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Abstract. The article is devoted to the topic of electric transport. In the article, by means of 

analysis, comparison, the method of expert assessments, the graphical method, the strategies of 

international automobile companies in the conditions of transition to the production of electric vehicles 

with examples of individual automobile companies are considered.  

The article highlights the concept and types of electric transport, identifies the profitability of 

the operation of electric transport in comparison with a car running only on diesel and gasoline, 

describes the current problems of the development of electric transport. Based on the disclosure of the 

topic of electric transport, conclusions are drawn about the pros and cons of putting electric vehicles 

into operation, strategies for their implementation are considered. 

Keywords: electric transport, electric cars, implementation, automobile companies, methods, 

strategies. 
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ФОРМИРОВАНИЕ ПРЕДПОСЫЛОК ОБЕСПЕЧЕНИЯ 

УСТОЙЧИВОСТИ РАЗВИТИЯ ХОЗЯЙСТВУЮЩИХ СУБЪЕКТОВ 

ПРОМЫШЛЕННОГО КОМПЛЕКСА НА ОСНОВЕ ДИВЕРСИФИКАЦИИ 

 
Аннотация. В статье рассматриваются возможные перспективы функционирования 

хозяйствующих субъектов в промышленном секторе экономики России при выборе ими 

диверсификации, как возможного направления осуществления своей производственно-

хозяйственной деятельности. При этом сделан вывод о том, что реализация наиболее 

эффективного альтернативного варианта диверсификации с позиции максимизации 

получаемого в перспективе дохода, позволит предприятию обеспечить непрерывность и 

стабильность положительной динамики изменения своих ключевых показателей и развития в 

целом.  

Подчеркнуто, что стратегия диверсификация предполагает реализацию 

организациорнно-экономических механизмов, что позволит повысить конкурентоспособность 

промышленного предприятия и обеспечить переход к непрерывному и стабильному развитию, 

что характеризуется как устойчивость данного процесса. 

Ключевые слова: непрерывность развития, устойчивость развития, промышленный 

сектор экономики, промышленный комплекс, промышленность, диверсификация. 
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FORMATION OF PREREQUISITES FOR ENSURING  

THE SUSTAINABILITY OF THE DEVELOPMENT OF ECONOMIC 

ENTITIES OF THE INDUSTRIAL COMPLEX ON THE BASIS  

OF DIVERSIFICATION 

 
Abstract. The article discusses the possible prospects for the functioning of economic entities 

in the industrial sector of the Russian economy when they choose diversification as a possible direction 

of their production and economic activities. At the same time, it is concluded that the implementation of 

the most effective alternative option of diversification from the perspective of maximizing the income 

received in the future will allow the company to ensure continuity and stability of the positive dynamics 

of changes in its key indicators and development in general.  

It is emphasized that the diversification strategy involves the implementation of organizational 

and economic mechanisms, which will increase the competitiveness of an industrial enterprise and 

ensure the transition to continuous and stable development, which is characterized as the stability of 

this process. 

Keywords: continuity of development, sustainability of development, industrial sector of the 

economy, industrial complex, industry, diversification. 
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